

ABSTRAK

Skripsi dengan judul “Pemberian Bantuan Program Keluarga Harapan (PKH) Dalam Peningkatan Kesejahteraan Ekonomi Keluarga Ditinjau Dari Permensos Nomor 1 Tahun 2018 Tentang Pemberian Bantuan Program Keluarga Harapan Dan Hukum Islam (Studi Kasus Warga Desa Kunitir Kecamatan Jatirejo Kabupaten Mojokerto)” ini ditulis oleh Jamaludin Maliq, Nim 126101213225, dengan pembimbing Prof. Dr. Kutbuddin Aibak S.Ag M.H.I

Kata Kunci : Bantuan Program Keluarga Harapan, Kesejahteraan ekonomi keluarga, Permensos, Hukum Islam

Penelitian ini dilatar belakangi Peserta Program Keluarga Harapan (PKH) diperoleh dari Data Terpadu Kesejahteraan Sosial (DTKS) yang diolah berdasarkan rangking kemiskinan terendah. Data peserta PKH dibuat berdasar Pendataan Program Perlindungan Sosial (PPLS) yang dilaksanakan oleh BPS melalui Pusat Data dan Informasi (Pusdatin) Kementerian Sosial, seharusnya sesuai dengan amanat pasal 3 Permensos no. 1 Tahun 2018 Tentang PKH, sehingga memberikan dampak maslahat bagi masyarakat serta sejalan dengan prinsip hukum Islam dalam membuat kebijakan bernegara. Akan tetapi pada kenyataannya sasaran Program Keluarga Harapan (PKH) di Desa Kunitir Kecamatan Jatirejo banyak dikeluhkan oleh masyarakat.

Berdasarkan Konteks Penelitian maka fokus penelitian ini tentang pemberian bantuan program keluarga harapan : 1) Bagaimana realisasi pemberian bantuan Program Keluarga Harapan di desa Kunitir kecamatan Jatirejo kabupaten Mojokerto? 2) Bagaimana kesejahteraan ekonomi keluarga di desa Kunitir kecamatan Jatirejo kabupaten Mojokerto di tinjau dari peraturan menteri sosial nomor 1 tahun 2018 tentang Pemberian Bantuan Program Keluarga Harapan? 3) Bagaimana pemberian bantuan Program Keluarga Harapan (PKH) terhadap tingkat kesejahteraan ekonomi keluarga di desa Kunitir kecamatan Jatirejo kabupaten Mojokerto di tinjau dari Hukum Islam?

Jenis penelitian yang berorientasi pada pengumpulan data empiris di lapangan, Metode pendekatan yang digunakan penulis dalam penelitian ini adalah pendekatan kualitatif, Analisis data dalam penelitian berlangsung bersamaan dengan proses pengumpulan data. Diantaranya adalah melalui tiga tahap model air, yaitu reduksi data, penyajian data dan verifikasi, Uji kredibilitas yang digunakan dalam penelitian kualitatif ini dilakukan melalui metode triangulasi.

Hasil penelitian ini menunjukkan bahwa 1) Realisasi pemberian bantuan program keluarga harapan di Desa Kunitir Kecamatan Jatirejo Kabupaten Mojokerto dengan adanya program PKH ini kebutuhan hidup Keluarga Penerima Manfaat sangat terbantu dan tentunya diharapkan program ini akan terus berlanjut meningkatkan perekonomian di Indonesia. 2) Kesejahteraan ekonomi keluarga ditinjau dari Peraturan Menteri Sosial Nomor 1 Tahun 2018 dalam pemberian bantuan PKH di Desa Kunitir sudah berjalan dengan cukup baik. Hal ini terbukti dengan rutinnya pemberian bantuan ini kepada Keluarga Penerima Manfaat baik dalam bentuk uang maupun barang yang akan mereka gunakan untuk memenuhi kebutuhan hidup mereka sehari-hari. Keluarga Penerima Manfaat berdasarkan Komponen seperti komponen Pendidikan, Kesehatan, dan Kesejahteraan Sosial dapat memenuhi kebutuhannya. Untuk komponen pendidikan dapat membeli perlengkapan sekolah, komponen kesehatan yakni kriteria balita dapat terpenuhi gizinya, dan komponen kesejahteraan Sosial kriteria lansia dan Disabilitas bisa terantu untuk berobat dan bisa untuk memenuhi kebutuhannya. 3)Pemberian program keluarga harapan ditinjau dari Hukum Islam Program ini sejalan dengan visi syariat islam yang sering kita sebut maqasid dan al-shari'ah. Sebagai salah satu dasar untuk membangun ekonomi dalam perspektif ekonomi Islam yakni tercapainya kebutuhan ekonomi secara individu masyarakat yang berlandaskan kepada Al-Qur'an dan As-Sunnah, sebagai jaminan terpeliharanya Maqashid Syariah, yang terdiri dari lima prinsip pokok untuk terpeliharanya kemashlahatan yaitu Agama, jiwa, akal, keturunan, dan harta manusia, sebagai hak setiap individu. Tidak terpenuhinya kebutuhan dasar ekonomi menyebabkan manusia mengalami problem ekonomi yang jauh dari kata sejahterah.

ABSTRACT

Thesis with the title “Provision of Family Hope Program (PKH) Assistance in Improving Family Economic Welfare in Review of Permensos Number 1 of 2018 concerning Provision of Family Hope Program Assistance and Islamic Law (Case Study of Residents of Kunitir Village, Jatirejo District, Mojokerto Regency)” was written by Jamaludin Maliq, Nim 126101213225, with the supervisor Prof. Dr. Kutbuddin Aibak S.Ag M.H.I.

Keywords: Family Hope Program Assistance, Family Economic Welfare, Minister of social affairs, Islamic law

This research is based on the background of the Family Hope Program (PKH) participants obtained from the Integrated Social Welfare Data (DTKS) which is processed based on the lowest poverty ranking. PKH participant data is made based on the Social Protection Program Data Collection (PPLS) carried out by BPS through the Data and Information Center (Pusdatin) of the Ministry of Social Affairs, which should be in accordance with the mandate of article 3 of Permensos no. 1 of 2018 concerning PKH, so that it has a beneficial impact on society and is in line with the principles of Islamic law in making state policies. However, in reality, the target of the Family Hope Program (PKH) in Kunitir Village, Jatirejo Subdistrict, has many complaints from the community.

Based on the research context, the focus of this research is on the provision of family hope program assistance: 1)How is the realization of the provision of Family Hope Program assistance in Kunitir village, Jatirejo sub-district, Mojokerto district? 2)How is the economic welfare of families in Kunitir village, Jatirejo sub-district, Mojokerto district in terms of the regulation of the minister of social affairs number 1 of 2018 concerning the provision of Family Hope Program assistance? 3)How is the provision of assistance for the Family Hope Program (PKH) on the economic welfare of families in Kunitir village, Jatirejo sub-district, Mojokerto district in terms of Islamic Law?

The research method used in this research is field research, which is a type of research oriented towards collecting empirical data in the field. The research method is juridical empirical with the type of field research, namely the author conducts research directly to the location to obtain and collect data.

The results of this study indicate that 1) Realization of the provision of family hope program assistance in Kunitir Village, Jatirejo District, Mojokerto Regency With this PKH program, the living needs of Beneficiary Families will be slightly helped, and of course it is hoped that this program will continue to improve the economy in Indonesia. 2) Family economic welfare in terms of Minister of Social Affairs

Regulation Number 1 of 2018 in providing PKH assistance in Kunitir Village has been running quite well. This is evidenced by the routine provision of this assistance to Beneficiary Families both in the form of money and goods that they will use to meet their daily needs. Beneficiary Families based on components such as the Education, Health, and Social Welfare components can fulfill their needs. For the education component, they can buy school supplies, the health component, namely the criteria for toddlers, can fulfill their nutrition, and the social welfare component, the criteria for the elderly and disabled can be helped to seek treatment and can fulfill their needs. 3) The provision of the family hope program in terms of Islamic Law This program is in line with the vision of Islamic law which we often call maqasid and al-shari'ah. As one of the foundations for building the economy in the perspective of Islamic economics, namely the achievement of individual economic needs of the community based on the Qur'an and As-Sunnah, as a guarantee of the maintenance of Maqashid Sharia, which consists of five main principles for the maintenance of the kemashlahatan, namely religion, soul, mind, offspring, and human property, as the right of every individual. The unfulfillment of basic economic needs causes humans to experience economic problems that are far from the word sejterah.

ملخص

في للأسرة الاقتصادية الرفاهية تحسين في الأسري الأمل برنامج مساعدات تقديم” عنوان تحمل التي الأطروحة سكان حالة دراسة) الإسلامية والشرعية الأسري الأمل برنامج مساعدات تقديم بشأن لعام رقم البرمسات مراجعة البروفيسور المشرف مع نيم مالح، الدين جمال كتبها “(موجو كيرتو محافظة جاتيريجو، منطقة كوميتير، قرية .إ. ح. م. أغ. س. أيبالك الدين قطب الدكتور في المساعدة وبرنامج للأسرة، الاقتصادية والرعاية الأسرة، أمل برنامج مساعدة برنامج المفتاحية الكلمات الإسلامية والشرعية الأسرة، أمل برنامج

الرعاية برنامج بيانات من عليها الحصول تم التي الأسرة أمل برنامج في المشاركين خلفية إلى البحث هذا يستند أمل برنامج في المشاركين بيانات تستند. للفقر تصنيف أدنى أساس على معالجتها تتم التي المتكاملة الاجتماعية من الاجتماعية الرعاية خدمات مكتب بها يقوم التي الاجتماعية الحماية برنامج بيانات مجموعة إلى الأسرة 3 المادة لتكليف وفقاً تكون أن يجب والتي الاجتماعية، الشؤون لوزارة التابع والمعلومات البيانات مركز خلال مبادئ مع ويتمشى المجتمع على مفيد أثر له يكون بحيث الأسرة، أمل برنامج بشأن لعام رقم البرمسات من قرية في العائلي الأمل برنامج من الهدف فإن الواقع، في ذلك، ومع. الدولة سياسات صنع في الإسلامية الشرعية المجتمع من الشكاوى من العديد لديه الفرعية جاتيريجو مقاطعة في كوميتير.

تحقيق يتم كيف (1: الأسرة أمل برنامج مساعدات توفير على البحث هذا تركيز ينصب البحث، سياق إلى استناداً موجو كيرتو؟ منطقة في الفرعية جاتيريجو مقاطعة في كوميتير قرية في الأسرة أمل برنامج مساعدات توفير حيث من موجو كيرتو مقاطعة جاتيريجو، ناحية كوميتير، قرية في للأسر الاقتصادية الرفاهية تحقيق يتم كيف مساعدات تقديم يؤثر كيف الأسرة؟ أمل برنامج مساعدات تقديم بشأن لعام رقم الاجتماعية الشؤون وزير لائحة من موجو كيرتو مقاطعة جاتيريجو، ناحية كوميتير، قرية في للأسر الاقتصادية الرفاهية على الأسرة أمل برنامج الإسلامية؟ الشرعية حيث

المؤلف استخدمه الذي المنهج وأسلوب الميدان، في التجريبية البيانات جمع نحو البحوث من النوع هذا يتجه من بينها من. البيانات جمع عملية مع بالتزامن البحث في البيانات تحليل ويتم الكيفي، المنهج هو البحث هذا في اختبار ويتم منها، والتحقق البيانات وعرض البيانات اختزال وهي المائي النموذج من مراحل ثلاث خلال التثليث أسلوب خلال من الكيفي البحث هذا في المستخدمة المصادقية.

جائيرجو منطقة في كوميتير قرية في الأسرة أمل برنامج مساعدات توفير تحقيق أن إلى الدراسة هذه نتائج شير المستفيدة للأسر المعيشية الاحتياجات مساعدة سيتم هذا الأسرة أمل برنامج خلال من موجوكرتو محافظة في الرعاية تسير (2). إندونيسيا في الاقتصاد تحسين في البرنامج هذا يستمر أن المأمول من وبالطبع طفيف، بشكل الرعاية برنامج مساعدات تقديم في لعام رقم الاجتماعية الشؤون وزير بلانحة يتعلق فيما للأسرة الاقتصادية للأسر المساعدة لهذه الروتيني التقديم خلال من ذلك ويتضح. جيد بشكل كوميتير قرية في للأسرة الاقتصادية التي المستفيدة للأسر يمكن. اليومية احتياجاتهم لتلبية يستخدمونها سلع أو أموال شكل في سواء المستفيدة التعليم لمكون فبالنسبة. احتياجاتها تلبية الاجتماعية والرعاية والصحة التعليم مكونات مثل مكونات على تعتمد الصحة مكون أما المدرسية، اللوازم شراء فيمكنهم التعليم لمكون بالنسبة أما المدرسية، اللوازم شراء فيمكنهم أي الاجتماعية الرعاية مكون أما الغذائية، احتياجاتهم تلبية فيمكنهم الصغار بالأطفال الخاصة المعايير أي تقديم (3). احتياجاتهم وتلبية العلاج على الحصول في مساعدتهم فيمكن والمعاقين السن بكبار الخاصة المعايير التي الإسلامية الشريعة رؤية مع البرنامج هذا يتماشى الإسلامية الشريعة منظور من العائلي الأمل برنامج الحاجات تحقيق أي الإسلامي، الاقتصاد منظور في الاقتصاد بناء أسس وكأحد. والشريعة بالمقاصد غالباً نسميها المقاصد لصيانة كضمان والسنة، القرآن إلى استناداً للمجتمع الفردية الاقتصادية.